

နော်ဝေးနိုင်ငံသား ဖြစ်ခြင်းအတွက် ယေဘုယျ လိုအပ်ချက်များ။

By Peter Sang

ယေဘုယျ အားဖြင့် နော်ဝေးနိုင်ငံ၌ (ရ)နှစ်နေထိုင်ပြီး အမြဲနေထိုင်ခွင့်(permanent resident permit/ bosettingstillatelse) ရရှိထားပြီးဖြစ်ပါက နော်ဝေးနိုင်ငံသားဖြစ်ခြင်း(Norway citizenship/ Norsk statsborgerskap)ကို လျှောက်ထား နိုင်သည်။ လျှောက်လွှာ အတည်ပြု ပေးခြင်း ရရှိနိုင်ရန်အတွက် လိုအပ်သောအချက်များမှာ အောက်ပါအတိုင်းဖြစ်သည်။

၁။ လျှောက်ထားသူသည် အသက် ၁၂ နှစ်ပြည့် သူဖြစ်ရမည်။ (မှတ်ချက်။ ။နိုင်ငံမရှိသောသူများ (stateless) နှင့် မိခင် (ဝါ) ဖခင်သည် နော်ဝေးနိုင်ငံသားဖြစ်ပါက အကျုံးမဝင်ပါ။)

၂။ လျှောက်ထားသူသည် မည်သူမည်ဝါဖြစ်ကြောင်း သက်သေအထောက်အထားပြ နိုင်ရမည်။ ယေဘုယျအားဖြင့် မည်သူမည်ဝါဖြစ်ကြောင်း တရားဝင်သော passport ပြသနိုင်သူဖြစ်ရမည်။

၃။ နော်ဝေးနိုင်ငံ၌ လက်ရှိနေထိုင်သောသူဖြစ်ရုံမက၊ ဆက်လက်နေထိုင် လိုသောသူဖြစ်ရမည်။

၄။ နော်ဝေးနိုင်ငံ၌ လွန်ခဲ့သော (၁၀) နှစ်အတောအတွင်းအနည်းဆုံး တရားဝင်နေထိုင်ခွင့် (Legal stay/lovlig opphold) ဖြင့်(ရ) နှစ်နေထိုင်သူဖြစ်ပြီး ထိုနှစ်များအတွင်း တရားဝင်နေထိုင်ခွင့် ကာလ/သက်တမ်း အနည်းဆုံးတစ်နှစ် ရှိခဲ့သူဖြစ်ရမည်။

၅။ နော်ဝေးဘာသာစကား (ဝါ) ဆာမီ ဘာသာစကား တတ်မြောက်ကြောင်း (ဝါ) နော်ဝေး ဘာသာစကား သင်တန်း နာရီပေါင်း ၃၀၀ သင်ကြားပြီးကြောင်း သက်သေ အထောက်အထား ပြသနိုင်သူဖြစ်ရမည်။ (ဤအချက်သည် ထုတ်ပြန်ခဲ့ပြီးသော ဥပဒေအရ ၂၀၀၈ စက်တင်ဘာလ (၁) ရက်မှ စတင်၍ အသက် ၁၈ နှစ်မှ ၅၅ နှစ်ကြားရှိသောသူများအား အကျုံးဝင်စေသည်။)

၆။ ရာဇဝတ်မှုမကျူးလွန်သူ၊ စိတ်ပိုင်းဆိုင်ရာကျန်းမာသူ (ဝါ) စိတ်ပိုင်းချွတ်ယွင်းမှုကြောင့် ဆေးကုသမှု မခံသူ နှင့် အကျင့်စာရိတ္တ ကောင်းမွန်သောသူလည်းဖြစ်ရမည်။

၇။ နော်ဝေးနိုင်ငံသားလျှောက်၍ မိမိနိုင်ငံမူရင်း နိုင်ငံသားဖြစ်ခြင်းအလိုအလျောက် မဆုံးရှုံးခဲ့လျှင် မိမိဆန္ဒအလျောက် စွန့် လွှတ်နိုင်သူဖြစ်ရမည်။

အထက်ပါလိုအပ်ချက်များမှ ခွဲခြားချက်များ။

- အသက် (၁၈) နှစ်မပြည့်ခင် နော်ဝေးနိုင်ငံသို့ ရောက်ရှိပြီး လွန်ခဲ့သော (၇) နှစ် တောအတွင်း (၅) နှစ်ကြာနေထိုင်ပြီးပါက နိုင်ငံသားလျှောက်ထားခွင့် ရှိသည်။

- အကယ်၍ နော်ဝေးနိုင်ငံသားဖြစ်သူနှင့် လက်ထပ်ထိမ်းမြားသူ (ဝါ) မှတ်ပုံတင်ထားသော လက်တွဲနေထိုင်ဖော်/ဖက် (registered partner/samboer) ဖြစ်လျှင် လွန်ခဲ့သော ၁၀ နှစ်အတွင်း (၃) နှစ်ကြာ နေထိုင်ပြီးပါက နိုင်ငံသား လျှောက်ထားခွင့်ရှိသည်။
- နော်ဝေးနိုင်ငံသားဖြစ်ခဲ့ဖူးသူ (ဝါ) နောဒစ် (Nordic) နိုင်ငံသားဖြစ်လျှင် ၂ နှစ်ကြာ နေထိုင်ခြင်းဖြင့် နိုင်ငံသားလျှောက်ထားခွင့်ရှိသည်။
- နော်ဝေးနိုင်ငံသား ဖြစ်သူများ၏ အထိန်းကျောင်းအောက်နေ ကလေးသူငယ်များလည်း နော်ဝေးနိုင်ငံ၌ ၂ နှစ်ကြာနေထိုင်ပြီးပါက မိဘများနှင့်အတူ လျှောက်ထားခွင့်ရှိပါသည်။
- နော်ဝေးရှင်ဘုရင် မှလည်းထိုက်တန်သူကို နော်ဝေးနိုင်ငံသားဖြစ်ခြင်း ချီးမြှင့်၍ရသည်။

အခြားသိရန်လိုသောအချက်များ

အကယ်၍ နော်ဝေးနိုင်ငံမရောက်ခင် နိုင်ငံတွင်းနေထိုင်ခွင့် ရရှိထားပြီးသောသူ (ဝါ) နော်ဒစ် နိုင်ငံသားဖြစ်ပါက နေထိုင်ကာလကို ရောက်ရှိသည့်နေ့မှစ၍ ရက်တွက်ချက်ပေးသည်။

ရောက်ရှိသည့်နေ့ရက်ကို မမှတ်မိခဲ့သော် သက်ဆိုင်ရာ ရဲစခန်း (ဝါ) သန်းကောင်စာရင်းဌာန မှ မှတ်ပုံတင်သောနေ့ ရက် ဖြင့်တွက်ချက်ပေးသည်။ နိုင်ငံအတွင်း တရားမဝင်နေထိုင်ခဲ့သော ကာလ ကိုမူ တရားဝင်နေထိုင်သော ကာလအဖြစ် တွက်ချက်ပေးခြင်း မရှိပေ။ နေထိုင်ခွင့် သက်တမ်းတိုး၍ စောင့်ဆိုင်းချိန် ကာလအတွင်းကိုလည်း တွက်ချက်ပေးခြင်းမရှိပါ။

ပြက္ခဒိန် တစ်နှစ်ကြာကာလ အတွင်း နော်ဝေးနိုင်ငံ၏ အပြင်သို့ နှစ်လကြာ နေထိုင်ခွင့်ရှိသည်။ ထို (၂) လကြာ ပြက်ကွက်မှုကြောင့် နိုင်ငံသားဖြစ်ခြင်းလျှောက်ထားမှုကို အနှောင့်အယှက် မရှိစေပါ။ (၂) လထက် ကျော်လွန်ပါက ပြက်ကွက်ခဲ့ သောအချိန် ကာလ အားလုံးပေါင်းပြီး နှုတ်ပေး မှာဖြစ်ပါသည်။ နေထိုင်ခွင့် အတွက် ယေဘုယျလိုအပ်သော အချက်လက်များပြည့် သူဖြစ်ရမည်။

မှတ်ချက်။ ။ ဤ နော်ဝေးနိုင်ငံသားဖြစ်ခြင်းယေဘုယျလိုအပ်ချက် သတင်းအချက်အလက် စာစောင် ကို Peter Sang မှစုစောင်းဘာသာပြန် တင်ပြထားပါသည်။ UDI website (www.udi.no) မှ နိုင်ငံသားဖြစ်ခြင်း ယူဒေ နှင့် နော်ဝေးနိုင်ငံ ယူဒေ website ဖြစ်သော www.lovdato.no များကိုစာရေးသူက လိုအပ်သလို မှီကိုး အသုံးပြု/ ဘာသာပြန် ထားပါသည်။ စုစောင်း စာရေးသားပြုစုသူ ခွင့်ပြုချက်မပါဘဲ ပြင်ဆင်ရေးသားခြင်း၊ အကျိုးစီးပွားရှာခြင်း မလုပ်ရပါ။ အမှားအယွင်း ရှိခဲ့သော် ပြုစုသူ၏ အမှားသာလျှင်ဖြစ် ကြောင်း ဝင်ခံပါသည်။